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Abstract 

Drug addiction is one of the biggest problems facing any society, as the number of 

addicts increases every year with the increase in the types of drugs and their negative 

impact on young people and the way to prevent them, and their forms, as it has been 

observed in the recent period that the phenomenon of addiction is no longer limited to 

the rich only as it was in the past the matter has come to include groups of the poor 

classes, and perhaps more than the number of rich addicts. In the past, drug use was 

largely restricted to the male category, but now the female category is taking various 

drugs, according to the latest studies. 

 

Keywords: Society, young people, rich addicts, female category 

 

 الادمانمراحل و  هااضرار و  المخدرات

 الخلاصة

يعد إدمان المخدرات من أكبر المشاكل التى تواجه أي مجتمع حيث يزداد فى كل عام أعداد المدمنين مع زيادة 
أنواع المخدرات وتأثيرها السلبي على الشباب وأسلوب الوقاية منها، وأشكالها كما يلاحظ فى الفترة الأخيرة أن ظاهرة 

اء فقط كما كان يحدث فى الماضى بل الامر اصبح يشمل فئات من الطبقات الإدمان لم تعد مقصورة على الأغني
الفقيرة وربما بشكل أكبر من عدد الأغنياء المدمنين كما كان تناول المخدرات يقتصر فى الماضي بصورة كبيرة 

 ت.على فئة الذكور اما الان فاصبحت فئة الإناث  تتعاطى المخدرات المختلفة وذلك وفقا لاحدث الدراسا
 
 

  المجتمع ، الشباب ، المدمنون الأغنياء ، فئة الإناث الكلمات المفتاحية:
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 المصادر
المسجونين الكويتيون، مجلة دراسة في  أسباب تعاطي المخدرات كما يدركها .طاحوا نعيمة شاطر مبارك [1]

 :(17)1 ; 2004. لقاهرةاجتماعية، جامعة حلوان، لااإلنسانية، كلية الخدمة ا الخدمة االجتماعية والعلوم
334-305. 

. ة للعلوم الطبية والعامة البيئيةالمجلة الدولي. قار دعوى الموازية وتطبيقاتها في العالبرهان علي خليل.  [2]
2020 ;3 (1 :)14-30. 

التحقيق في التأثير ريما, دكعلي ابراهيم, الجندي احمد.  جاسون, ناجي روبرت, جل غفار سالم, فالكونر [3]
. ة للعلوم الطبية والعامة البيئيةالمجلة الدولي. MT1-MMPالسام للخلايا للدواء الأولي المضاد للسرطان 

2020 ;3 (3 :)92-111 .    
دي جيرجيو ، بيتروسو ام، باروني ج، فانيني سي، مونتميتو سي،  شيافون اس، ناكري اي، مارتنوت ج [4]

التأثيرات النفسية والخصائص النفسية لعينة  تراباس ال. نادي المخدرات:،  فيراستروفي، جيورجيتي ار، ا
 .879: 11؛  2020من المرضى الداخليين. الحدود في الطب النفسي. 

. المجلة الدولية للعلوم الطبية والعامة البيئية. .مشروعية الحجر على المختلين عقلياالدرزاوي طالب فرحان.  [5]
2020 ;3 (2 :)1-6 . 

-:2015 ;2006أيرلندا،  شبكة المخدرات. تأثير المخدرات على رفاه الأسرة. ج، فيتزجيرالد كماكيون  [6]
16. 

)منشورات  2020(. تقرير المخدرات العالمي UNODCمكتب الأمم المتحدة المعني بالمخدرات والجريمة ) [7]
 .2020( ، الأمم المتحدة ، E.20.XI.6الأمم المتحدة ، رقم المبيع 

لي إس جيه ، ليتل ري. استخدام الأم الماريجوانا أثناء الرضاعة ونمو الرضيع في عام واحد. علم أست [8]
 .816-161(: 2) 12 ;1990السموم العصبية وعلم المسخ. 

هوارد سي آر ، لورانس را. الرضاعة الطبيعية والتعرض للمخدرات. عيادات أمراض النساء والولادة في  [9]
 .217-195(: 1) 25 ;1998أمريكا الشمالية. 

. آثار التعرض الفردي والمشترك للكوكايين والبنزويليكغونين على الحالة المؤكسدة بارولين ام، دي فاليس ب [10]
 .103475: 80 ; 2020. علم السموم البيئية وعلم الأدوية. Mytilus galloprovincialisلـ 

سانتو ، سلفا سي ج، سلغيم ام ار، ايموراه اي ، ميراندا ار اوه، داهيل اي، هورت اي ال، باروس ج ام [11]
. الانتشار والعواقب والعوامل المرتبطة بتعاطي المخدرات بين الأفراد بيلون اس سي، واك ستافسي، ام اي

 .9-1: 2020الشيخوخة والصحة العقلية. عامًا من منظور الأسرة. 50هم عن الذين تزيد أعمار 
. 2020إلى  2015. السياسة الوطنية للأدوية 2015رات. اللجنة المشتركة بين الوكالات المعنية بالمخد [12]

، ويلينجتون  5013من قبل وزارة الصحة ص.ب  2015ولينغتون: وزارة الصحة. تم النشر في أغسطس 
   ، نيوزيلندا. 6145
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Abstract 

Pathology is a medical specialty that provides a scientific foundation for medical 

practice. It is important to keep evaluating teaching/learning methods to improve 

medical education. The present study was carried out using a questionnaire to determine 

the effectiveness of the followed didactic teaching learning method, mode of 

assessment and suggested new changes to improve the way of teaching. 112 MBBS 

students were asked to fill up predesigned questionnaire consisted of a set of questions 

having a number of options, on T/L methods and on the changes recommended. The 

collected data were analyzed using the statistical package of social sciences (SPSS). 

48.2% of the students found the subject to be interesting and the most of students 

willing to do post-graduate study in pathology and agreed about importance of 

understanding pathology in clinical posting and integration of pathology with clinical. 

Only 1.8 % of students found general pathology to be a difficult subject. Majority of 

the students were satisfied with clinical correlation, content, proper highlighting and 

explanation are given to clarify the subject during lecture. A considerable proportion of 

students agreed that they were encouraged to asked questions, to matches their 

knowledge in general pathology with each body system and about the way of the 

delivery and demonstration of lectures. The majority of students satisfied with the 

number and duration of lectures, readability, usefulness and innovative methods during 

lectures. 47.3% of students agreed that didactic lecture is a very effective teaching 

learning method. The majority of students agreed with the viva voce examination, 

suggested the case scenario based questions and felt the strong need for introduction of 

integrated teaching, case based and group discussion.  Only 27.7 satisfied with the 

introduction of computer-aided examination of tissue via digital image and 46.4% 

agreed about online learning. Majority of the students were satisfied with the present 

teaching learning method.  

Keywords: Perception, feedback, teaching, pathology 
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Abstract 

This research bears the name: (the hidden factors, as reflected in the novel, death passes 

from here to Abdah Khahal). It dealt with the hidden factors as one of the tools of 

narrative analysis in modern stylistics, and it came in an introduction and three 

demands, and a conclusion, the first requirement: he defined the writer and the concept 

of the hidden factors  and in the second requirement: the research dealt with a brief 

analysis of the novel (Death passes through here), the hidden factors behind its 

characters, and in the third requirement: the study dealt with the hidden factors that 

stood behind the emergence of a novel with the size of (death passes) from here in 

quantity and quality. The research came out with some findings and recommendations 

such as the importance of dealing with modern literary works from a behind-the-line 

perspective, going beyond the characters of the novel and their works to the paths of 

the intentions of these characters and the underlying reason for their coming out to life 

within the novel. 

  

 

Keywords: Hidden factors, death passes through here, Abdah Khahal 

 
 

 المصادر

  .م1995عبده خال، الموت يمر من هنا، المؤسسة العربية للدراسات والنشر، بيروت،  [1]

، 2العربي المعاصر، رسالة ماجستير، جامعة صطيفنور الدين حديد، مفهوم الإبداع الأدبي في النقد  [2]

 .م2014الجزائر، 
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 .م2019، لندن، 1صبحة بغورة، مرجعيات في حديث السياسة مع الفن والأدب والتاريخ، ط [3]

 .م1997، 1ابن قتيبة، الشعر والشعراء، تحقيق: عمر الطباع، دار الأرقم بن أبي الأرقم، ط [4]

ه، تحقيق: محمد أبو الفضـــــل إبراهيم، علي محمد البجاوي، الجرجاني، الوســـــاطة بين المتنبي وخصـــــوم [5]

 .طبعة عيسى البابي الحلبي وشركاهم

 .2017، 1عبدالله خضر حمد، مناهج النقد الأدبي السياقية والنسقية، دار القلم، بيروت، لبنان، ط [6]

(: 1)27نقدية، نداء القحباني، تقنيات الزمن والمكان في رواية "الموت يمر من هنا" لعبد خال: دراســـة  [7]

13-55. 

، تم إســــــــــــــترجاعه بتاريخ www.alryadh.com ،2011صــــــــــــــحيفة الرياض، الموت يمر من هنا،  [8]

1/11/2020. 

 .2011، 1شكري الماضي، مقايس الأدب: مقالات في النقد الحديث والمعاصر، دار العالم، دبي، ط [9]

وبعثه في راوية "الموت يمر من هنا" لعبد خال، مجلة علامات في  صــــــــــلو  الســــــــــريحي، تغيب المكان [10]

 .877-871(: 68)69النقد، 
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Abstract 

The study aimed to identify the quality of the outputs of higher education in Palestinian 

universities in the southern governorates in light of the requirements of the labor 

market. The tool of study was valid and reliable questionnaire to measure the quality 

and levels of higher education outputs in light of the requirements of the labor market, 

which composed of 50 items distributed in 5 domains: The qualitative quality of 

graduates, scientific literature and publications directed at community service, 

scientific consultations and projects, scientific research and conferences directed to 

society, and the university’s relationship with community institutions morally and 

professionally. The study sample was composed of 264 members of academic staff of 

both sexes selected randomly from 4 Palestinian universities, which represents about of 

51% of total study population of 552 members of academic staff of both sexes. The 

results show that reality of the quality of higher education outcomes in Palestinian 

universities as the relative weight of the total score for the quality of higher education 

outcomes was 62.40%. Regarding the level of meeting higher education outputs, the 

domain of scientific research and conferences directed to the community, and the 

domain of qualitative quality of graduates occupied the highest and advanced ranks 

among the rest of the domains, with a medium degree. While the domain of scientific 

literature and publications directed at community service and the domain of 

consultations and scientific projects were the lowest rank among the domains of the 

quality of higher education outputs in light of the requirements of the labor market and 

with a medium degree. 

 

Keywords: Quality, higher education, labor market, Palestinian universities 
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 واقع جودة مخرجات التعليم العالي في المحافظات الجنوبية في فلسطين في ضوء متطلبات سوق العمل

 شروق محمد صالح الشنطي، عمر علي محمد عبد الله

 التربية، رفاعة، السودان جامعة البطانة، كلية

 الخلاصة

هدفت الدراسة إلى التعرف على واقع مخرجات التعليم العالي في الجامعات الفلسطينية في المحافظات الجنوبية 

في ضوء متطلبات سوق العمل، وقد استخدمت الباحثة المنهج الوصفي التحليلي، وكانت أداة الدراسة الاستبانة 

قياس جودة مخرجات التعليم العالي في ضوء متطلبات سوق العمل، وتكون الاستبانة من المقننة صدقاً وثباتاً لم

فقرة موزعة على خمسة محاور )الجودة النوعية للخريجين، المؤلفات والمنشورات العلمية الموجهة لخدمة  50

لاقة الجامعة بمؤسسات المجتمع، الاستشارات والمشاريع العلمية، البحث العلمي والمؤتمرات الموجهة للمجتمع، وع

عضو هيئة أكاديمية من الجنسين عبر الشبكة  264أما عينة الدراسة فكانت مكونة من  المجتمع أخلاقياً ومهنياً(.

العنكبوتية من أربع جامعات فلسطينية )الأزهر، الأقصى، فلسطين، الإسلامية( في المحافظات الجنوبية، وتمثل 

وصلت الباحثة الى نتائج هامة، تشير إلى أن واقع جودة مخرجات التعليم ت % من المجتمع الأصلي للدراسة.51

العالي في الجامعات الفلسطينية في المحافظات الجنوبية متوسط، حيث كان الوزن النسبي للدرجة الكلية لجودة 

ور البحث %. بالنسبة لمستوى تلبية مخرجات التعليم العالي، تبوأ كل من مح62.40مخرجات التعليم العالي هي 

العلمي والمؤتمرات الموجهة إلى المجتمع ومحور الجودة النوعية للخريجين المراتب العليا والمتقدمة من بين باقي 

المحاور وبدرجة متوسطة، بينما كان محور المؤلفات والمنشورات العلمية الموجهة إلى خدمة المجتمع و محور 

محاور جودة مخرجات التعليم العالي في ضوء متطلبات سوق العمل الاستشارات والمشاريع العلمية الأقل رتبة بين 

 وبدرجة متوسطة .

 

 

 الجودة ، مخرجات التعليم ، التعليم العالي ، متطلبات، سوق العمل الكلمات المفتاحية:

 



12 
 

 المصادر

 .2010 ،بوبطانة، طه. مخرجات التعلم، كلية التربية، جامعة القاهرة، مصر [13]

دراسة في العالقة بين البطالة -البطالة وتحديات المستقبل في قطاع غزة المشاكل والحلول .إبراهيم، يوسف [14]

واتجاهات النمو السكاني في قطاع غزة، مقدم لمؤتمر تنمية وتطوير قطاع غزة بعد الانسحاب الإسرائيلي، 

 .2012 ،كلية التجارة، الجامعة الاسلامية. غزة ، فلسطين

جية فعالة لخلق عالقة مستقرة بين سوق التعليم وسوق العمل كحل للبطالة . نحو استراتيثريا، الماحي [15]

وطريق للتنمية المستدامة، بحث محكم، كلية العلوم الاقتصادية وعلوم التيسير، جامعة حسيبة بن بوعلي 

 .2009 ،بالشلف، الجزائر

وق العمل, لخرجي الصيدلة استراتيجية مقترحة لمواءمة مخرجات التعليم العالي باحتياجات س .الدلو، حمدي [16]

 .2016 ،، )رسالة ماجستير(، كلية التجارة، الجامعة الاسلامية، فلسطين

 . 2010 ،البداوي تيسير. مدخلات ومخرجات التعلم العالي ، كلية الزراعة، جامعة القاهرة، مصر [17]

تطبيقية بمعايير الصمادي، محارب. مدى التزام الكليات الجامعية المتوسطة التابعة لجامعة البلقاء ال  [18]

 -111، ص 27، العدد10التميز للتعليم التقني، المجلة العربية لضمان الجودة في التعليم الجامعي، المجلد

138، 2017. 

زرقان، ليلى اقترا  بناء برنامج تدريبي لأعضاء هيئة التدريس الجامعي في ضوء معايير الجودة في التعليم  [19]

 .2013 ،دكتوراه(، جامعة سطيف، الجزائرالعالي بجامعة سطيف،)أطروحة 

الرب، زياد. جودة البرامج التعليمية في الجامعات الأردنية مفصل أساسي لجودة مخرجات العملية التعليمية،  [20]

 .17 -1أعمال المؤتمر الدولي للتعليم العالي في الوطن العربي، آفاق مستقبلية، الجامعة الإسلامية، 

2013. 

جودة والاعتماد الأكاديمي في مؤسسات التعليم العالي في ضوء المعايير الدولية: حمزة، أسوان. ضمان ال [21]

 .2013 ،183 -133، كلية التربية، جامعة عدن، ص 30بين النظرية والتطبيق، مجلة التواصل، العدد

أحمد، مالك. تكامل مخرجات التعليم مع سوق العمل في القطاع العام والخاص، رسالة ماجستير، مدينة  [22]

 .2013 ،درنة الليبية
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 .1998،. "مناهج البحث في العلوم النفسية والتربوية"، دار النشر الجامعي، القاهرة، مصرأبوعلام، رجاء [23]

مواءمة مخرجات التعليم العالي الاحتياجات سوق العمل. ورقة عمل مقدمة لمؤتمر تكامل أحمد، النعيمة  [24]

 .2014 ،العام والخاص، عمان. الأردنمخرجات التعليم العالي مع سوق العمل في القطاع 

دراسة حالة خريجي  -واقع التدريب المهني ومدى ملاءمته الاحتياجات سوق العمل الفلسطيني سكر، أحمد [25]

)رسالة ماجستير(، كلية التجارة،  2011-1991مراكز التدريب المهني والتابعة لوزارة العمل في قطاع غزة 

 .2012 ،الجامعة الإسلامية، فلسطين

لحجار، رائد تقييم الأداء الجامعي من وجهة نظر أعضاء الهيئة التدريسية بجامعة الأقصى في ضوء ا [26]

 .2003 ،مفهوم إدارة الجودة الشاملة، غزة . فلسطين

السرحان، محمد. أثر تطبيق معايير الجودة والاعتماد الأكاديمي على تسويق مخرجات التعليم في الجامعات  [27]

 .2012 ،ديةالسعودية، الرياض، السعو 
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Abstract 

The aim of the research: To identify the essential contradictions between the Personal 

Status Law and the "CEDAW" Agreement and its relationship with the concept of the 

family in Islamic societies. Research methodology: To achieve the objectives of the 

research, the researcher used the descriptive and analytical method. Research questions: 

What is the concept of the family and the roles assigned to it in personal status in Islamic 

law and the most prominent of the fundamental contradictions between the Personal 

Status Law and the "CEDAW" agreement? The research found to several results ،the 

most important of which are: 1- The Personal Status Law is a law whose source is divine 

will, and it has given women their full right to being and their capacity. 2- All provisions 

of international law and international conventions and treaties are based on a basic 

principle, which is equality between men and women in all rights, a right that is 

intended as void because it is a true description of family destruction and demolition 

under different slogans. 

 

Keywords: CEDAW, personal status law, equality between men and women, slogans 
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التناقضات الجوهرية بين قانون الأحوال الشخصية واتفاقية "سيداو"، وعلاقتها بالمساواة بين الرجل والمرأة في 

 العلاقة الزوجية

 البطة محمد علاء الدين

 لبنان كلية الآداب والعلوم الإنسانية ، جامعة الجنان ،

 

 الخلاصة

التناقضات الجوهرية بين قانون الأحوال الشخصية واتفاقية "سيداو"، وعلاقتها يحمل هذا البحث اسم: )

الجوهرية بين قانون الأحوال  التناقضاتإلى  التعرفوجاء بهدف (، بالمساواة بين الرجل والمرأة في العلاقة الزوجية

البحث أهداف  لتحقيق الشخصية واتفاقية "سيداو" وعلاقتها بالمساواة بين الرجل والمرأة في العلاقة الزوجية.

التناقضات بين ما أبرز  :البحث على النحو الآتيتساؤلات وجاءت  استخدم الباحث المنهج الوصفي.فقد 

 ؟المساواة بين الرجل والمرأة في العلاقة الزوجيةكيف انعكس ذلك على و  ؟او"قانون الأحوال الشخصية واتفاقية "سيد

المعمول بها في الأراضي  الأحوال الشخصية وانينن قأ -1 الدراسة إلى عدة نتائج أهمها:البحث  وقد توصل

من التعديلات عليها ، ولكنها بحاجة الى ادخال مزيد المرأة حقها الكامل في كينونتها وأهليتها تأولقد  الفلسطينية

تستند جميع أحكام القانون  -2نحو دمجها في قانون واحد وموحد،  حتى تواكب مشاكل العصر وايضا السعي

 والواجبات الدولي والاتفاقيات والمعاهدات الدولية على مبدأ اساس وهو المساواة بين الرجل والمرأة في جميع الحقوق 

 وهدمهما تحت شعارات مختلفة. هاتدمير ستهداف الأسرة و لا وهو حق يراد به باطل لأنه وصفه حقيقية

 

  الشعارات  ،المساواة بين الرجل والمرأة ، قانون الأحوال الشخصية، اتفاقية سيداو الكلمات المفتاحية:

 

 

 المصادر

. التربية الأسرية ومؤسسات التنشئة الاجتماعية. ، جبريل ورشاد، وفاء وعلي، عيدأحمد، أحمد والعريشي [1]

 .2013 . عمَّان: دار صفاء للنشر والتوزيع1ط

 .2003 . عمّان: دار صفاء للنشر والتوزيع1همشري، عمر. التنشئة الاجتماعية للطفل. ط [2]
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 .1996 ناصر، ابراهيم. علم الاجتماع التربوي. بيروت وعمان: دار الجليل ومكتبة الرائد العلمية [3]

 .2011. عمّان: دار المسيرة للنشر والتوزيع والطباعة 2الناشف، هدى. الأسرة وتربية الطفل. ط [4]

(، من سلسلة 35الوضع القانوني للمرأة في منظومة قوانين الأحوال الشخصية الفلسطينية، الدراسة ) [5]

 . 2003إصدارات المركز الفلسطيني لحقوق الإنسان، الطبعة الأولى، 

 .1945دة الذي اعتمد في سان فرانسيسكو عام ميثاق الأمم المتح [6]

 .1979معاهدة دولية اعتمدتها الجمعية العامة للأمم المتحدة عام  اتفاقية سيداو. [7]

(: الوضع القانوني للمرأة الفلسطينية في منظومة 35المركز الفلسطيني لحقوق الإنسان، سلسلة دراسات ) [8]

 .2003قوانين الأحوال الشخصية، غزة: يناير

 3، 70580ويب، المساواة بين الزوجين في طلب الطلاق خروج بين على الشرع، رقم الفتوى:  إسلام [9]

  https://www.islamweb.net/ar/fatwa/70580، 2006يناير 

قائمة القضايا والأسئلة المطروحة فيما يتعلق بالنظر في التقارير الدورية للجنة المعنية بالقضاء على  [10]

 .2011يناير 17الدورة الثامنة والأربعون،  Q/DZA/C/CDAW -3/4التمييز ضد المرأة 

 

 

References 

 

[1] Ahmed A, Al-Arishi G. Rashad W, Ali Eid. Family education and socialization 

institutions. Amman: Safaa House for Publishing and Distribution 2013. 

[2] Hamshari O. The socialization of the child. Amman: Safaa House for Publishing 

and Distribution 2003. 

[3] Nasser I. Educational Sociology. Beirut and Amman: Dar Al Jalil and Al-Raed 

Scientific Library 1996. 

[4] Al-Nashif H. Family and raising a child. Amman: Dar Al-Masirah for 

Publishing, Distribution and Printing 2011. 

[5] The legal status of women in the system of Palestinian personal status laws, 

Study (35), from the Palestinian Center for Human Rights Publications Series, 

1st Edition, 2003. 

[6] The United Nations Charter, adopted in San Francisco in 1945. 

https://www.islamweb.net/ar/fatwa/70580


18 
 

[7] CEDAW. An international treaty adopted by the United Nations General 

Assembly in 1979. 

[8] The Palestinian Center for Human Rights, Series of Studies (35): The Legal 

Status of Palestinian Women in the System of Personal Status Laws, Gaza 2003. 

[9] Islam web, Equality between spouses in the application for divorce, a departure 

from Islam, Fatwa No. 70580, January 3, 2006, 

https://www.islamweb.net/ar/fatwa/70580  

[10] List of issues and questions raised regarding the consideration of the periodic 

reports of the Committee on the Elimination of Discrimination against Women 

4 / Q / DZA / C / CDAW -3 Forty-eighth session, January 17, 2011. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://www.islamweb.net/ar/fatwa/70580


19 
 

IJEPS 3 (4): 89-110 (2020) 

 

Checkup of the potential natural resources abundance for a fishing trade in the 

reservoir lake of JabalAulia, Sudan 

Hassan A. H. Sheikh1, Mohammed A. A. Mohammed2, Ibrahim A. A. Khojali3 

Sudan Uneversity of BakhtAlrida, Faculty of Arts, Department of Geography,1  

Elmam ElmahdiUniversity, Faculty of Education, Department of Geography, Sudan2 

3University of Kassala, Faculty of Education, Department of Geography. Sudan 

Corresponding Author Email: mahassi@hotmail.com  

 

 

Abstract 

This study checkup the abundance of the natural resources potential for the fishing craft 

in the JabalAulia reservoir lake, an applied study on the extension of the lake in the 

Kosti locality. This study aims to provide theoretical and scientific frameworks on the 

natural constituents of the fishing craft in the JabalAulia reservoir lake, and an attempt 

to clarify the importance and specificity of the components. The study found the 

existence of the Jebel Auliareservoir Lake, which extends about 630 km, with a water 

surface of more than 124,600 square hectares, with an average depth of 2.6 meters, and 

the width of the lake at the top of the storage ranges between 6-7 km, its capacity is 

estimated at 3.5 billion cubic meters, ideal limits for the presence of a number of the 

fish species in the lake of JabalAulia reservoir reach 54 species of fish out of 115 species 

belonging to 14 families of fish. The suitability of the components of natural 

construction and the abundance of production throughout the year made the fishing 

craft practiced by 77.5% of the fishermen permanently, and then the study 

recommended the need to preserve the components of natural construction and their 

protection from pollution and the incursion of activities that lead to the deterioration of 

the productive and consuming environment alike, the need to take advantage of the lake 

of the JabalAulia reservoir to settle fish production and expand production processes to 

shift from self-sufficiency to commercial production. 

 

Keywords: Potential natural resources, fishing craft, Jebel Auliareservoir, Kosti 

locality, Sudan 

mailto:mahassi@hotmail.com


20 
 

 صادرالم

 .لسودانا ،م(2011) ،ولاية النيل الأبيض وزارة المساحة والشؤون الهندسية أطلس الولاية [1]

رسالة  ،الة محافظة بارا م( الهشاشة والفقر في المجتمعات الريفية ، دراسة ح2002) ،الأمين، الشيخ ، عبد العزيز [2]

 .السوداندكتوراه. جامعة الخرطوم 

 ،الخرطوم ،دار جامعة إفريقيا العالمية للطباعة  ،أساسيات التنمية الريفية  م(2005)  ،عبد الله التوم ،عبد الله  [3]

 م.2014الفاو :  السودان

 .)مقابلة شخصية( م2020أكتوبر 15مدير إدارة الأسماك بولاية النيل الأبيض  ،عز الدين عثمان  [4]

 ،رسالة دكتوراه  ،بمعتمديه الدويم  ،م( وفيات الأمهات الأسباب والعلاج 2007) ،ربيع محمد عبد الرحيم ،قناوي  [5]

 جامعة الخرطوم.

ولاية النيل الأبيض في إطار النفرة المشروعات المقترحة للخطة الخمسية ب ،م(2019) ،ميرغني محمد  ،بن عوف  [6]

ورقة علمية مقدمة لمؤتمر الخطة الخمسية وفق النشاطات الإنتاجية والإستراتجية بولاية النيل  ،الخضراء الولائية 

 .السودان،ربك ،قاعة المجلس التشريعي  ،الأبيض 

 ،الخرطوم ،م2019إنتاج الأسماك في السودان لعام  .(م2020) بنك السودان إحصائيات التجارة الخارجية، [7]

 السودان.

 .جغرافية المناخ والنبات،الطبعة الثانية، دار النهضة المصرية ، مصر ،م(1989) فأيد، يوسف عبد المجيد، [8]

 مصر. ،القاهرة  ،معهد البحوث والدراسات العربية  ،مناخ السودان  م(1974)  ،مهدي أمين ،التوم  [9]

دراسة تطبيقية لمنطقة  ،جيمورفولوجية البيئات شبه الجافة في السودان  ، م(1998)  ،ام عمرالإم ،الأمام  [10]

 . رسالة ماجستير غير منشورة . جامعة الخرطوم . السودان .العرشكول

 .م،السودان2019متوسط درجات الحرارة محلية كوستي  ، م(2020) ،الخرطوم ،الأرصاد الجوي  [11]

 .مصر ،القاهرة  ،مكتبة الانجلو المصرية  ،دراسات في النيل  ، م(1967صلا  الدين علي )  ،الشامي  [12]

 ،م2020عدد الآبار الجوفية في الولاية  ،(م2020وزارة التخطيط العمراني والمرافق العامة هيئة مياه ولاية النيل الأبيض،)  [13]

 كوستي،السودان.
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 ،عن تقيم وتنمية الثروة السمكية في الجمهورية الإسلامية الموريتانية  ،م(  2014) ،عبد الرازق يوسف  ،الراوي  [14]

 ،المنظمة العربية للتنمية الزراعية  ،ورقة علمية مقدمة للمؤتمر العلمي الأول للإنتاج الأسماك في الوطن العربي 

 .السودان،م2014،الخرطوم 

   .مصر،القاهرة  ،تطورها ومناهجها وأهدافها  ،الجغرافيا التطبيقية ، م(2018) ،محمد محمد ،حسن  [15]

ورقة علمية مقدمة لمؤتمر الخطة  ،الثروة السمكية بولاية النيل الأبيض  ،م( 2019) ،عثمان محمد سعيد ،سعيد [16]

 .السودان ،ربك  ،قاعة المجلس التشريعي  ،الخمسية وفق النشاطات الإنتاجية والإستراتجية بولاية النيل الأبيض 
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Abstract 

Foreign investment is one of the most important stages of economic development and 

it has a major role in improving economic growth rates at the level of the national 

economy, as foreign investment leads to stimulating commercial movement and 

activating economic activity by creating new markets for the transfer of goods and 

labor, as most countries of the world depend on foreign investment in Supporting 

economic growth programs as a suitable alternative to other sources of financing. The 

Iraqi economy suffers from a set of imbalances and structural problems that have 

negatively affected the economic reality, especially the gross domestic product. There 

is a relationship between the flow of foreign investment and indicators of economic 

growth in Iraq, including the gross domestic product. The importance of the research 

stems from the fact that the issue of foreign investment is one of the important topics 

that try to find specific solutions to some problems and structural imbalances. The 

research aims mainly to confirm the validity of the hypothesis in addition. The research 

was based on the descriptive approach in the theoretical side, and the quantitative 

method was adopted by VAR model to measure the relationship between foreign 

investment and gross domestic product, using the EViews9 program. There is a direct 

and positive relationship between the flow of foreign investment and the gross domestic 

product, and thus an increase in the rate of economic growth. The importance of foreign 

investment in Iraq lies in several aspects, including that which leads to improving 

economic growth rates, especially the gross domestic product, as well as its importance 

in transferring technology and benefiting from it in achieving economic development 

and competition. 
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Abstract 

The article introduces some classes of double sequences of fuzzy numbers extended by 

a double Orlicz function and explores the classes for relationships between them by 

using the concepts of I-convergence and matrix transformation. As well as defines some 

related properties. In addition, the Hukuhara difference property is used to derive a new 

form of space and show that a linear topological structure can be fitted with such spaces. 
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Abstract 

The feeding habits of total 366 and 384 specimens from males and females respectively 

of Marsupenaeus japonocus collected from Misrata Port, at the western Libyan coast, 

were investigated Samples were monthly collected in the period from March 2018 to 

February 2019. Monthly variation in the diet composition, the variation of the diet with 

length and the intensity of feeding were also examined. M. japonocus feed in a wide 

range of prey types, remains of fish, diatoms, remains of crustaceans, algal fragments, 

broken shells, debris, sand grains and foraminifera. There was no significant difference 

in the food composition of males and females M. japonocus. The quantitative analyses 

seasonally variations in the feeding intensity was quite high during the summer, autumn 

and winter. 
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Abstract 

Cervical cancer is the third most common malignancy in women worldwide. Current 

screening programs use cytological smears as a mean of diagnosis. The classical Pap 

smear test is limited with respect to sensitivity and specify. The important role of human 

papillomavirus (HPV) infection in cervical carcinogenesis is now will established. 

Indeed, high risk HPV infection has been reported in 99.7% of cervical squamous cell 

cancer cases. It is also reported that the high risk HPV infection, and the activity of high 

risk HPV E7 oncoprotein, will result in the overexpression of p16 protein in cervical 

cells. So, pl6 immunostaining shows great promise as a marker of lesions associated 

with high-risk HPV, and it may assist in improving the reproducibility of diagnoses in 

cervical lesions including cervical cancer, allowing the early detection and management 

of such disease. However, there is no official record of the HPV prevalence among 

Jordanian women. Pap screening test is the current screening program used in Jordan 

as a mean of diagnosis. The aim of this study was to determine the prevalence of HPV 

in Jordanian females and to evaluate the use of Immunohistochemically detection of 

HPV and pl6 as a screening tool compared to the Pap smear test. Cervical swab samples 

were collected from 140 women attending local hospitals. This study supports previous 

reports suggesting the use of pi6 as a marker for high risk HPV infection. Furthermore, 

it highlights the prevalence of HPV infection in Jordan. Testing of HPV in combination 

with pl6 will be a valuable tool for cervical cancer screening, as these tests compensate 

the Pap smear testing limitations. These tests allow the early detection, management 

and follow up of women who are at risk for developing cervical cancer. 
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